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Elisabeta Pop: Stimate coleg 6tt6 , nu-mi vine să cred că ai Împlinit 74 de 

Szombati Gi lle 6tt6 - Dacă-ti spun că nici mie, mă crezi? Aşa e cu ani i  
ăştia, tac şi trec . . .  Dar dacă-i umpl i  cu muncă, cu dăru i re, cu prieteni i  durabile, 
parcă nu ţi se pare că au trecut degeaba . . .  

E.P. - Ei bine, da, e şi motivul acestui interviu, mă rog, al acestei convorbiri 
despre teatru şi despre tine. Aşadar, să Începem cu Începutul . . .  Ştiu că ai avut o 
copilărie nu tocmai obişnuită . . .  

Sz.G.O. - Da, a m  fost Ur:) copi l  d in flor i ,  c u  toate că, aşa cum am aflat mai 
târziu ,  tatăl meu era medic. l nsă nu m-a recunoscut, mama mea a murit de 
tuberculoză, iar eu am rămas pe la bunici, dar mai mult am vagabondat, fugind 
mereu de-acasă, unde nu-mi plăcea nimic şi n ici n-avea ce să-mi placă. Parcă am 
fi în Dickens, nu? Ei bine, după ceva vreme, am fost înfiat de fami l ia Ghilea. Tatăl 
meu era român , iar mama unguroaică din Ungaria, venită în Ardeal . Acolo, în 
fami l ia mea adoptivă, am simţit ce înseamnă iubirea şi grija. Nu ne-am mai 
despărţit niciodată, mama a murit când avea 93 de ani, tatăl nici 80. Am avut 
noroc. M-au crescut bine, m-au dat la şcoală, au supravegheat atent educaţia 
mea, chiar dacă ei erau oameni simpl i .  

E.P. - Ai terminat Institutul de Teatru din Târgu Mureş şi . . .  
Sz.G.O. - Da, ş i  m-am dus l a  Timişoara, după ce lucrasem puţin l a  Oradea. 

Am avut nişte neînţelegeri cu o distribuţie la care eu ţineam morţiş. Şi am plecat. 
E.P. - Şi te-ai Întors În toamna lui '68, dacă nu mă Înşel . . .  Eu eram deja la 

Oradea. 
Sz.G.O. - Da, m-a sunat domnul Enghel, pe atunci directorul teatru lu i  nostru . 

M i-a explicat de ce trebuie să vin şi să lucrez ca regizor la secţia română. Voia să 
atragă din nou publ icul spre teatru , după ce, ani buni ,  teatru l juca pentru abonaţii 
săi , care nu erau puţin i ,  dar ambiţia di rectorulu i  era să atragă un nou segment. Şi 
asta nu putea s-o facă decât jucând comedie. Dar nu orice, comedioare adică, 
domnul Enghel era - şi este - exigent şi are gustu ri rafinate. Aşadar, mi-a propus 
Heidelbergul de altădată, o comedie care s-a jucat întotdeauna şi în tot locul cu 
succes sigur  de casă şi tocmai se juca la Bucureşti cu Florin Piersic în rolul  
Prinţu lu i  Heinrich. Se juca cu casa închisă, cum se spune . . .  

E.P. - Şi, dacă-ţi aminteşti, atât e u  cât şi Stăncuţa Panta, secretariatul literar, 
adică, eram contrariate, piesa nu ne spunea nimic, ni se părea o dramoletă 
oarecare . . .  Recunosc - am făcut-o şi În cartea mea - că am greşit. A fost un mare 
succes, la noi s-a jucat de 55 de ori (În rolul principal era Sică Barosan, frumos, 
blond, Înnebuniseră fetele după el), la Cluj şi la Oradea, de câteva ori a fost invitat 
În reprezentaţie _şi Florin Piersic. S-au rupt, la propriu, uşile, s-au spart geamurile . . .  

Sz.G.O. - In  f inal , Florin a venit la  rampă ş i  î i  îmbrăţişa pe  Dorel Urlăţeanu, 
artistul nostru emerit (care i-a fost dascăl la Conservator, la Cluj) şi pe Gigi 
Pintilescu, colegu l  lu i  de an . . .  Era o scenă emoţionantă. Flor in a fost şi a rămas un 
actor generos . . .  

E.P. - Dar dă-mi voie, dragă 6tt6 , să-mi exprim şi azi nedumerirea: oare ce 
Îi atrăgea pe spectatori, povestea cam lăcrimoasă, melodramatică a iubirii 
imposibile (femeile plângeau de mama focului), sau jocul actorilor, cinstit, plin de 
simţire, de sensibilitate şi, la urma urmelor, atractiv pentru public? 

Sz.G.O. - Sunt numeroase enigmele legate de succesul de casă al unui  
spectacol .  Hai să nu despicăm f iru l  în patru , să mai lăsăm loc misteru lu i .  . .  
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E.P. - Şi să-ţi amintesc titlurile câtorva dintre spectacolele tale care s-au 
bucurat de succes. Poate le-ai mai uitat.. .  Să Încep cu Michelangelo de Alexandru 
Kiriţescu, În care l-ai distribuit pe Ion Mâinea În rolul principal. Să continuăm cu 
Moartea unui comis-voiajor de Arthur Mil/er, În care rolul principal /-a jucat Oare/ 
Urlăţeanu, un artist extraordinar. Vulpea şi strugur i i  de Figueiredo, spectacol În 
care au strălucit actorii Simona Constantinescu, Nicolae Toma şi Eugen 
Harizomenov, ultimii doi, din păcate, plecaţi la cele veşnice. Să nu uităm un alt 
spectacol foarte bun: Revolta de pe Cai ne de H. Wook - un spectacol-proces, fără 
nimic spectaculos, decât poate tensiunea cumplită ce se simţea În rostirea fiecărui 
cuvânt al apărării şi al acuzării. Jucau În acest spectacol greu de uitat, regretaţii 
Jean Săndulescu, Gigi Pintilescu, Eugen Harizomenov, Ion Martin, Nicolae 
Barosan, Oare/ Urlăţeanu, dar şi Eugen Ţugu/ea, Ion Mâinea şi Ion Abrudan -
acesta din urmă unul dintre actorii tăi preferaţi, mi se pare. 

Sz.G.O. - Da, i-am încredinţat câteva roluri bune în spectacolele: Procesul 
Adam şi Eva de Rudi Strahl ,  premieră pe ţară, cum şti i ,  sau în Viaţa e ca un vagon 
- comedi i  de mare succes - şi în Piatră la rinichi, ultimele de Paul Everac. Dar şi 
Micii farisei de Psatas. Ion Abrudan a jucat excelent, cred că eu am descoperit ce 
bun actor de comedie este . . .  Spectacolele acestea s-au jucat de zeci de ori ,  unele 
au atins cifre greu de imaginat azi : peste 1 00 de reprezentaţ i i .  

E.P. - N-aş vrea să uităm că alte flouă actriţe au jucat mult la tine, mă 
gândesc la Alfa Tăutu şi Mariana Vasile. Imi vin acum În minte doar două dintre 
spectacolele În care au jucat ele, cu talent şi o vervă pe care poate n-au avut-o În 
alte spectacole: Muşcata din fereastră de VI. Popa şi Un week-end de adio de 
Mare Sauvajon. Cel puţin ultimul s-a jucat În două reprize, de peste 100 de ori . . .  

Sz.G.O. - Şi Ion Abrudan juca principalu l  rol mascul in . . .  
E.P. - Mi-ar face plăcere să ne amintim, apoi, Împreună de un alt spectacol 

temeinic, În care străluciţi au fost toţi cei trei interpreţi . . .  
Sz.G.O. - A ,  da, ştiu .  Te referi l a  Play Strindberg d e  Durrenmatt. Cei trei au 

fost Simona Constantinescu , Ion Mâinea şi Marcel Popa. S-a scris foarte elogios 
despre spectacol .  

E.P. - Şi, dacă nu te superi, ţi-aş aminti de spectacolul În care, În toamna lui '75, 
debutau la teatrul orădean patru absolvenţi ai IATC: Mariana Neagu, Ileana 
/urciuc, Mircea Constantinescu şi Radu Vaida - Steaua fără nume de Mihail 
Sebastian. Le-ai fost naş, cum se spune . . .  

Sz.G.O. - A mai fost un spectacol care s-a jucat mult ş i  a plăcut t inerilor. N u  
cred că l-ai uitat . . .  

E.P. - Da, ştiu. E vorba de Fluturi i sunt l iberi de Gershe. În rolurile celor doi 
cântă reţi: Lidia Lăzău şi Florin Che/u. O poveste de dragoste cu un mesaj educativ 
cert. Ai colaborat foarte bine cu Paul Everac, nu? 

Sz.G.O. - Ştii ce e ciudat? Că nu puţini erau cei care se plângeau că Pau l  
Everac e un autor difici l ,  nu te lasă să-i tai nimic din text, mă rog, găseşte cusururi 
la vizionări ş .a .m.d.  Eu unul pot spune că m-am înţeles excelent cu e l ,  i-am 
respectat textul ,  n-am încercat tot felu l  de trăsnăi pe lângă el, şi niciodată nu s-a 
plâns, ba dimpotrivă, spectacolele mele i-au plăcut. . .  

E.P. - Nu pot să nu-mi aduc aminte de Arca bunei speranţe de 1. 0. Sârbu. 
Gary, prietenul nostru Gary. 

Sz.G.O. - Este una dintre am int iri le mele cele mai plăcute. Spectacolul  
nostru a fost, n-am spus-o eu,  au spus-o cronicari i ,  mai bun decât cel d in 
Bucureşti . Îţi aminteşti ,  când l-am jucat la Bucureşti , ce succes am avut? Apoi aici , 
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la premieră, cu autorul de faţă . . .  cu fermecătoru l Gary . . .  Apoi eu i-am pus piesa 
aceasta minunată şi "la unguri" , la secţia maghiară, adică. Seara premierei o 
povesteşti şi tu în cartea ta . . .  A fost, într-adevăr, ceea ce se cheamă, în lumea 
artistică, o lovitură de teatru .. . 

E.P. - N-aş vrea să nu pomeneşti aici şi de prietenia ta cu ilustrul scriitor 
Gellu Naum. Cum v-aţi Împrietenit? 

Sz.G.O. - Păi, u ite cum a fost . . .  Eu i-am pus - nu mai ştiu unde şi cum am 
găsit textul - piesa Insula, la Teatrul Maghiar d in Timişoara (acolo, în acest 
spectacol a debutat colega şi prietena noastră Kiss Tăreck l ldiko) .  Am dat de o 
traducere foarte bună. Lui Gel lu i-a plăcut spectacolu l  meu şi ,  aşa, nu ştiu cum, 
ne-am apropiat. Vorbeam la telefon, ne vedeam, rar, la Bucureşt i ,  n� mai scriam . . .  
Era n u  numai u n  mare scri itor, era u n  o m  fermecător . . .  u n  înţelept. l ntâln i ri le c u  el 
îmi aduceau pur şi simplu l iniştea în suflet, nu ştiu cum să-ţi spun. Când eram 
abătut şi nu-mi reuşea nimic, mă indreptam, într-un fel sau altu l ,  spre el .  Ştii ce-mi 
spunea? Nu te ocupa, dragul meu, cu lucruri pe care şi aşa nu le poţi tu rezolva, 
ocupă-te doar cu ce ştii că poţi şi-ţi aduce satisfacţi i  artistice. Pentru mine, după 
atâţia ani, prietenia lui Gellu înseamnă încă foarte mult şi mă gândesc adesea la el 
şi la senzaţia de curăţenie, de pace, de l inişte interioară pe care le simţeam în 
apro

"
pierea lu i .  
E.P. - Mi s-a părut simpatic felul În care ţi l-ai făcut prieten pe Jacques, 

francezul pe care ni l-ai prezentat Într-o zi, acum vreo douăzeci de ani . . .  
Sz.G.O. - N-ai uitat d e  Jacques? Ei  bine, spi rit aventurier, m-am dus ş i  eu , 

înainte de '89, la Paris, cu bani puţini şi dor de aventură cât încape . . .  Pe Jacques 
l-am cunoscut pe stradă, pur şi simplu ,  unde el se plimba cu copi i i  şi cu câinele. 
Cum eu am mare priză la copi i  şi la animale, ne-am împrieteni ,  m-a invitat la e i ,  
m-au pl imbat pr in Paris, cu soţia lu i ,  o săptămână, apoi au venit şi ei la Oradea. 
Ce mai ,  ne-am împrietenit "la toartă", cum spun ardeleni i .  Din păcate, el s-a dus 
mult prea tânăr, iar acum am continuat să rămânem prieteni doar cu soţia lu i  . . .  

E.P. - Ce scrii? Ai publicat câteva cărţi de când te-ai retras din teatru . . .  
Sz.G.O. - Da, a m  publ icat Poezii ş i  Aforisme, două volume: Piatra filosofală 

şi Lampa lui Diogene. Volumul de poezie se intitu lează Soarta de vis. Am şi un 
volum de teatru , Mărul discordiei. Cuprinde trei piese: Omul şi Legea, Mărul şi 
Balada telefonului. Am în manuscris Al treilea decalog - povestea u ltimelor 48 de 
ore din viaţeţ_ lu i  Moise. Şi un roman: Mingi colorate În lumina soarelui. 

E.P. - In plan civic, faci ceva ?  
Sz.G.O. - Imaginează-ţi c ă  sunt . . .  senator. Cultural .  "Pe lângă" viceprimăriţa 

noastră, o femeie tânără, foarte cu ltivată şi plină de bunăvoinţă. 
E.P. - Te felicit. Care ar fi ARS POETICA ta ? 
Sz.G.O. - Nu cred în dictatu ra regizoru lu i .  N-am vrut să mântuiesc teatru l ,  ci 

să-I slujesc. _Eu nu i-am umil it pe actori ,  eu i-am iubit şi i-am stimat. . .  
E.P. - /ţi mulţumesc şi-ţi doresc Împliniri şi multă sănătate. Dar n-aş vrea să 

Încheiem această plăcută discuţie fără să te Întreb ceva despre familia ta . . .  
Sz.G.O. - Bine faci ,  pentru că e u  datorez aproape totu l ,  tot ce mi  s-a întâmplat 

frumos în ultimi i  20 de ani, cum voi ştiţi foarte bine, lu i  Aniko, soţia mea, îngerul meu 
păzitor şi fiu lu i  meu, Tomi ,  elev de l iceu, acum . . .  Ei constituie suportul meu moral, 
lor le dau şi primesc de la ei ,  multă dragoste şi înţelegere. Am înţeles acum ce mult 
înseamnă să ai o familie adevărată şi, crede-mă, o preţuiesc cum se cuvine . . .  

E� PDP 


